
ÇANAKKALE’DE 
KİRLİ MADENCİLİĞE KARŞI MÜCADELE DEVAM EDİYOR 

 

 

Çanakkale ili çevresinde sürdürülecek olan 
altın madenciliği çalışmaları yoğun bir şekilde 
devam etmektedir. İl bünyesinde yürütülecek 
olan 7 altın madeni için işletme ruhsatı 
alınmak üzeredir. Ancak diğer yandan 
mücadele devam etmektedir. Çanakkale Çevre 
Platformu öncülüğünde doğayı 
katlettirmemek için yürütülen mücadele 
devam etmektedir. Bu amaçla 17 Mart 2013 
tarihinde Karaköy’de, 24 Mart 2013 tarihinde 
Evciler’de toplantılar yapılmıştır. 23 Mart 2013 
tarihinde de Çanakkale’de Panel Yapılmıştır.

 
23-24 Mart’ta yapılan etkinliklere Yıldız Teknik Ünv. Öğretim Üyesi Prof. Dr. Beyza Üstün su havzaları, 
Ege Üniv. Halk Sağlığı Anabilim Dalı Bşk.Prof. Dr. Ali Osman Karababa halk sağlığı, Ziraat Mühendisleri 
Odası İstanbul Şb Bşk Ahmet Atalık tarımsal alan, Prof.Dr.Doğan Kantarcı orman alanları 
perspektifinden konuyu irdelerken tüm konuşmacıların ortak mesajı çok geç kalmadan mücadeleye 
başlanması gerektiği ve sermaye karşısında yaşam alanlarını savunmak için daha fazla bilinç ve güçlü 
duruş sergilenmesi gerektiği oldu. Özellikle Karaköy ve Evciler’de yürütülen kadın buluşmasında 
kadınların mücadele için hazır ve erkeklerin önünde oldukları görüldü. Bu durum,  süreci izleyen 
herkese eğer mücadele kazanılacaksa bunun kadınlar sayesinde olacağını düşündürdü. Herhalde 
Karaköy, Evciler, Şahinli, Kızılelma kadınlarını en güzel anlatan dizeler, yıllarca önce Nazım Hikmet’in 
kaleminden çıkmıştır.  
 
Ve kadınlar, 
bizim kadınlarımız: 
korkunç ve mübarek elleri, 
ince, küçük çeneleri, kocaman gözleriyle 
anamız, avradımız, yarimiz 
ve sanki hiç yaşamamış gibi ölen 
ve soframızdaki yeri 
öküzümüzden sonra gelen 
ve dağlara kaçırıp uğrunda hapis yattığımız 
ve ekinde, tütünde, odunda ve pazardaki 
ve karasabana koşulan 
ve ağıllarda 
ışıltısında yere saplı bıçakların 
oynak, ağır kalçaları ve zilleriyle bizim olan 
kadınlar, 
bizim kadınlarımız... 
Nazım HİKMET 
 
Çanakkale’de bundan sonra da altın madenciliğine karşı yürütülen faaliyetler devam 
edecektir. Ve bu mücadelenin en güzel yanı kazanmak değil, birlikte olmaktır. Çanakkale 
Çevre Platformu gönüllüleri ve köylüler bunun en güzel örneklerini sunmaktadır. 
Doç.Dr.Coşkun BAKAR 
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Köylüler Madencilere karşı ayakta 
Çanakkale Çevre Platformu Bayramiç'e bağlı, Çavuşlu, Evciler, Yeşilköy ve Karaköy'de bilgilendirme çalışması 
yaptı. Toplantılar yapılan konuşmalarda altın madenciliğini çevreye verdiği zarar dile getirildi. Bölge sakinleri de 
altın madenciliğinin yapılmaması için mücadele edeceklerini ifade ettiler. 
 



 

 
  

 
  
Kaz Dağları'nda devam eden katliama dur demek için çalışmalarını sürdüren Çanakkale Çevre Platformu, 
Bayramiç'e bağlı köylerde bilgilendirme toplantıları düzenledi. Çavuşlu, Evciler, Yeşilköy, Karaköy'de köylülerle 
bir araya gelen platform üyeleri altın madeninin zararları hakkında bilgiler verdi. Karaköy'de düzenlenen 
toplantıya Bayramiç Belediye Başkanı İsmail Sakin Tuncer, CHP İl Genel Meclis Üyesi Halil Behçet Erdal da 
katılırken çevre köylerden de büyük bir katılım oldu. 
  
"Dava açmanın ne demek olduğunu göstereceğiz“ 
Geçtiğimiz günlerde meydana gelen ve altı madeni şirketinin köylülere dava açması ile devam eden süreci 
değerlendiren Hicri Nalbant: “Üç köylüyü mahkemeye verdiler. 3 ay ormana girmeme cezası aldılar. Kanadalılar 
ormana girecek. Aralarında yerli Kanadalılar da var. Ama bu ülkenin yurttaşları ormana giremiyor. Bu ülkeyi 
yolda mı bulduk? Nasıl oluyor? Arkadaşlarımıza 7200 dolarlık dava açtılar. Neden siz bizim işimizi engellediniz 
diye. Niye lira değil dolarla dava açılıyor. Dolarla dava açmanın ne demek olduğunu onlara göstereceğiz. O 
arkadaşlarımızın arkasındayız. Her türlü hukuki yardımı yapılacak. Diyelim ki işler kötü gitti davayı kaybettik. O 
7200 doları aramızda birer TL toplayarak öderiz. O arkadaşlara bir kuruş para ödetmeyeceğiz. Muratlar Köyü 
içme suları bozuldu. Devletin kurumu içilmez raporu verdi. Köylüler damacana su içmeye başladı. Hayvanlar da 
kaynak suyu içemiyor. O köyde ne kadar hayvan var ne kadar su kullanılıyor bunun bitkisel, hayvansal üretime 
zararı nedir hesaplıyoruz. O maden şirketi hakkında öyle dava acaçağız ki pişman olacaklar. Kızılelma ve Karaköy 
için de yapacağız. Biz türk lirası olarak tazminat davası açacağız“ dedi. 
  
"Borç ödemek için buradayız“ 



Toplantıda konuşma yapan Prof. Dr. Murat Türkeş de kuraklık sorununa dikkat çekti. Türkeş şunları söyledi 
"Borç ödemek için buradayız. Bütün madencilik etkinliklerinden büyük çoğunluğun da çok fazla su kullanılır. 
Özellikle bu su doğrudan sizin kullandığınız içme suyu ve kaynaklara dayanır. Burası Akdeniz iklimi etkisinde. 
İklim açısından su problemi olduğu ortada. Suyunuz yeterli değil. 3-4 yıl önce kuraklık yaşandı. Tekrar nemli 
döneme girdik. Yaz kuraklığı dışında iklimin kendi değişikliğinden kaynaklı kuraklık var. Kurak dönemde şiddetli 
olacaktır. Bir kaç yıl kış yağış düşmedi mi içme suyu zor bulunur. Bu yörede altın madenciliğine, başka 
madenciliğe sizin verebileceğiniz bir milimetre fazla suyunuz yok. Yağıştan daha fazlası buharlaşarak atmosfere 
gider. En önemli sorunlardan biri suyun kaynaklarının eksilmesi. Yörede siyanür ve ağır metallerin suya 
katılmasıyla ciddi sorunlar yaşanacaktır.'' 
  
"Doğaya sahip çıkmalıyız“ 
Uzun yıllardır elma için patent almaya çalıştıkalrını bildiren Prof. Dr. Kenan Kaynaş; "Buranın elması kaliteli. İnce 
kabuklu, renkli, lezzeti, rengi tadı ile çok güzel. Buranın elmasını marka yapıyoruz. Buranın havası ve suyundan 
biz de yararlanıyoruz. Bu bölgeye hayat veren Kazdağı'dır. Elmayı da kaliteli yapan hava, su ve topraktır. Siz de 
çok iyi elma yetiştiricisiniz. Madenciler gelirse siyanür kullanılırsa buuradaki ürünleri kimse almaz. Sizin ve 
torunlarınızın hayatı gidecek. Toprağınız suyunuz bitecek. Toprak su olmadan yaşayamayacaksınız. Kullanılan 
siyanür hem atmosfere karışacak hem de topraktan süzülecek taban sularını kirletecek. Bitki kökleri zarar 
görecek. Bu elmaya ondan sonra patent alsanız da satamaycaksınız. Kazdağları buraya hayat veriyorsa hayat 
vermesini altında yatan neden oksijen, toprak ve su. Bunları hepimiz korumalıyız“ dedi. 
  
"Toplum olarak aç kalacağız“ 
Bölgede üretilen ürünlerin büyük önemi olduğunu ifade eden Prof. Dr. Türker Savaş, "Ben karnımı 
doyuramayacağım diye korkuyorum. Altınları yiyemeyeceğim. Toplum olarak aç kalacağız. Hayvancılık da 
kalmayacak. Ne süt içeçeğiz ne yoğurt ne elma yiyebileceğiz. Bu memleketi sizler doyuruyorsunuz. Sizler 
olmazsanız hepimiz aç kalacağız. O nedenle madencilere karşı koymalıyız. Onları buradan kovmalıyız. Bu 
memleket bizim“ dedi. 
  
"Mücadeleye devam edelim“ 
Toplantıda konuşma yapan CHP İl Genel Meclis Üyesi Halil Behçet Erdal da "Altın madencileri burada elde 
ettikleri gelirden bize % 4 hisse verecekler. Bunu da kendi beyanlarına göre verecekler. 30 sene maliyecilik 
yaptım. Maliye Bakanı defterlerine bakamıyor. Buradaki altını alıp götürecekler diye burayı yok etmelerine izin 
vermeyeceğiz. Sizler bu davanın içerisinde olmazsanız yürümez. Hepimiz mücadele edelim“ dedi. 
  
"Türkiye'ye umut oldunuz” 
Bugün burada yığılan kirliliğin gelecekte insanları derinden etkileyeceğini ifade eden Halk Sağlığı Uzmanı Çoşkun 
Bakar; "Biz bu madencileri burada istemiyoruz dediniz. Kovacağız dediniz. Bu Türkiye'ye bir umut oldu. Halka 
rağmen bir şey yapılamaz. İstemediğiniz bir şeyi kimse burada yapamaz“ dedi. Bakar şunları söyledi; "98 yıl önce 
buraya yok etmeye geldiler. Talan edeceklerdi. Gelibolu Yarımadası'nda yatan insanlar 19-20 yaşında biz bunları 
istemiyoruz dediler. Onlar anlaşma yapmayı bilmiyor muydu? Talan yapmak isteyenlere gelin beraber talan 
yapalım diyebilirlerdi. O zaman daha da uzun yaşarlardı. Çoğunun evlenmeye fırsatı olmadı. 19 yaşında 
hayatlarını kaybettiler. Burayı Kanadalılara talan ettirirsek ne yüzle onların karşısına gidilecek. Biz kurtardık siz 
sigortalı olmak için Kanadalılar'la işbirliği yaptınız demeyecekler mi? Onlar iş birliği yapsaydı siz bugün burada 
olamazdınız. Burada olacak birçok şey sizin sağlığınızı etkileyecek. Bugün yapılanlar belki sizi etkilemeyecek ama 
çocuklarınız torunlarınızı etkileyecek. Bugün çocuklarınız için istemediğiniz kötülükler onlara olacak. Onalara 
hastalık miras bırakmış olacaksınız. Buna izin vermemelisiniz“ 
  
"Köylüler mücadeleye devam dediler“ 
  



 
  
Ömer Eren: “Halkımızın bilgilendirilmesi büyük önem taşıyor. Madene karşı gelinmeli. Fert olarak ailem ve 2 
çocuğumla servisin önüne geçtim. Bu nedenle mahkemelik oldum. Davam görülmeye devam ediyor. Ceza alsam 
da bu davamdan vazgeçmeyeceğim. Bu Kazdağı bizim olduğu gibi Çanakkale'nin. Burada yaşayan bizleriz. 
Ormandan çalışıp para kazanan hayvanımızı otlatan havası, suyundan faydalanan bizleriz. Bu Kazdağı'nın yok 
olmasını hiç bir zaman istemiyoruz. Azınlıkta kalsak da karşı geleceğiz. Madenciler bazı ailelere mali destek 
veriyor. Bu bizi biraz bölüyor. Bazıları madende araç çalıştırıyor. Bunlarla uğraşıyoruz. Maden aranan ülkeler 
hep yoksul. Avrupa ülkesinde maden aramıyorlar. Köyümüzden akan dereler bulanık balçık akıyordu. Komisyon 
geldi su aldı. Ormanımız tahrip ediliyor. Ağaçlar kesiliyor. Yangın çıkarttırıldı. Bu zaman kadar hiç yangın 
çıkmadı. Şimdi tek neden, kolay kazı yapsınlar diye çıkartılıyor. Geçen yıl çıkan yangın çabuk bastırıldı. Kadınlar 
altın taksa nolur. Siyanür buradaki yaşamı tarım alanını bitirecek. Tarımdan ormandan büyük kazanç var. 
Burada 10 yıl çalışılsa nolur. Orman toprak nereye gidecek. Siyanürlü su nereye gidecek. Su şimdiden siyanürlü 
akıyor“ 
  



 
  
Karaköy Muhtarı Ramazan Çakır: "Söğütalan, Çan'a kadar olan içme suyu havzası var. Bu kaynağı kökten yok 
edecekler. Kazdağları'nda çıkan su ile Kumkale'ye kadar sulama yapılıyor. Bir çok içme köye suyu sağlıyor. Doğal 
su. Daha bunlar işletmeye başlamadan dereler çamur akıyor. Savcılığa suç duyurusunda bulunduk. Numuneler 
alındı. Numune alanlar madencilerle birlikte yemek yediler. Bunlar ülkemizin gerçekleri. Satılmış insanlar var 
aramızda. Bizim Kazdağları'nda çıkan su çok değerli tarım arazilerini suluyor. Kazdağları'nda her yer doğal su. 25 
köye verilen suyu iptal ediyorlar. Doğal su kaynağımızı yok et sonra baraj yap olmaz öle şey. Devletten tek 
beklentimiz bunu durdurması.“ 
  

 
  
Mustafa Güvenç: "Sularımız şimdiden kirlenmeye başladı. Daha büyük tehlikeler de olacak. İlk etapta suların 
kirlenmesi bunun işareti. Siyanürle altın çıkınca doğa da kirlenecek. Bunun durdurulmasını istiyoruz. Bütün halk 
birlik olacağız. Tek yumruk olacağız“ 
  



 
  
Muhammet Özer: "Altın arama çalışmalarının sularımıza, toprağımıza, ürettiğimiz elmalara, hayvancılığa zararı 
olacak. Bu gelişmelerden mennun değiliz. Madencilik faaliyetleri kapatılırsa daha güzel olacak.“ 
  

 
  
İsmail Örnekol: "Biraz daha muhalefetçi olursak altın arama çalışmalarını sona erdirebiliriz. Birlik olmalıyız. O 
zaman bu madencileri buradan kovarız'' 
  

 



  
Hanife Dörtbaş: "Altın siyanürle hiç bir yerde aranmasın. Buralarda demokrasi de elimizden alınmaya çalışılıyor. 
Yabancılar gelip topraklarımızı kazıyor. Buna razı değiliz. Kim kime hizmet ediyor? Yabancı ülkelere hizmetkar 
mıyız? Geçmiş nesile ne cevap vereceğiz? Gelecek nesil nasıl bize bıraktınız derse sorumlusu kim olacak? Bu 
mücadeleye başımızı koyduk.“ 
  

 
  
İsmail Eren: "Zehirin kime faydası olmuş. Kurdu, kuşu, ürünlerimiz hepsi bitecek. Biz de bu üretilen ürünleri 
tüketirsek, bu havayı solursak hastalıklarla mücadele edeceğiz. Burada madencilik faaliyeti istemiyoruz.“ 
  



 
  
Gülşen Özer: "Elmacılık yapıyoruz. Altın madenciliği başlarsa burada bu ürünleri üretemeyeceğiz. Köyün düzeni 
bozulmasın. Şimdi zararı olmayacak deniyor ama ileriye doğru olacaktır. Suların kirlenmesi bizi etkiler. Çevrenin 
kirlenmesi bizi etkiler. Zor geçiniyoruz bir de şişe su alamayız. Burada altıncılık başlarsa kimse bizim ürünlerimizi 
almaz.“ 
  



 
  
Emine Karaca: "Dağlarımıza hep birlikte sahip çıkmalıyız. Nasıl şehitlerimize sahip çıkıyoruz dağlarımıza da sahip 
çıkmalıyız. Hep birlikte hareket etmeliyiz. Sularımız kirleniyor. Onların köyümüzün yolunda kullanmasını 
istemiyoruz. Bunlar ağaçları kesip yeşillendireceğiz diyorlar. Nasıl yeşillendirecekler. Böyle daha çok yeşili 
katlediyorlar. Dağlarımızı niye yabancılara veriyoruz. Kendimiz çıkartalım daha iyi olur. Kanada belgeselini 
izledim. Kanada çok güzel. Ama onlar gelip bizim dağların adını bile değiştirdi. Onları burada istemiyoruz“ 
  
 
 



 
  
Fehmi Aydın: "Başta suyumuz, havamız insan sağlığı tehdit altında. Stres, psikolojik çöküntü, Suriyeliler'in 
yaşadığının başka versiyonunu burada yaşıyoruz. Geleceğimizden endişeliyiz. Yeni doğanlar hayata nasıl 
tutunacak. Hayvancılık bitmek üzere bir de insanların yaptığı afetleri de madenciler gerçekleştiriyor. Maden 
sondajları başlamadan önce bizim köyümüzde içtiğimiz kullandığımız suyu insanlar gelip alıyordu. Bugün tersine 
döndü. Pozantı'nın suyunu satın alıyoruz. Buna da ızdıraptan başka ne diyebiliriz. İhanet bile denebilir. 
Elimizden geleni yapacağız. Bu duruma düşürenler utansın.“ 
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Kazdağları’nın geleceği kadınların ellerinde 
 
Kazdağları ve Ağı Dağı başta olmak üzere, Çanakkale bölgesinde yürütülen maden arama çalışmaları, termik 
santraller ile Hidro Elektrik Santraller bölgenin doğal hayatını tehdit ediyor. 
 
Hafta sonu Altınoluk’ta bulunan Mıhlı Çayı’nda kurulması planlanan HES’e (Hidro Elektrik Santral) karşı kitlesel 
bir tepki gösterildi. Geçtiğimiz günlerde Bayramiç’in Karaköy Köyü’nde yaşanan sızıntı ile derelerin beyaz akması 
bölgedeki vatandaşları tedirgin ederken, altın madencilerine karşı tepkilerin de giderek artmasına neden oldu. 
  
Çanakkale ve bölgesindeki altın madeni çalışmalarına tepkiler çığ gibi büyüyor. Havalarına, sularına, 
hayvanlarına ve tarımsal ürünlerine sahip çıkan köylüler, “Maden çalışmalarını istemiyoruz” dediler. Köylerdeki 
kadınları bilgilendirmek üzere Bayramiç’in Evciler Köyü’ne giden Çanakkale Çevre Platformu, büyük bir ilgiyle 
karşılandı. Kadınlar, “Bizim madencilere verecek bir damla suyumuz yok” dediler. 
  



 
  
Kazdağları ve Ağı Dağı başta olmak üzere, Çanakkale bölgesinde yürütülen maden arama çalışmaları, termik 
santraller ile Hidro Elektrik Santraller bölge doğal hayatını tehdit ediyor. Geçtiğimiz günlerde Bayramiç’in 
Karaköy Köyü’nde yaşanan sızıntı ile derelerin beyaz akması bölgedeki vatandaşları tedirgin ederken, altın 
madencilerine karşı tepkilerin de giderek artmasına neden oldu. Hafta sonu Altınoluk’ta bulunan Mıhlı Çayı’nda 
kurulması planlanan HES’e (Hidro Elektrik Santral) karşı kitlesel bir tepki gösterildi. Çok sayıda sivil toplum 
kuruluşunun katıldığı basın açıklamasında “Mıhlı Çayımızı ve onun sularını hiç kimseye vermeyeceğiz. Çünkü 
Mıhlı Çayına HES inşa edildiğinde dere içinde ve çevresinde ağaçlar kesilecek, su tünellere sokulacağı için havza 
susuz kalacak, yazın bile gürül gürül akan su kaybolduğu için vadide su ve kuş sesleri kesilecek” dendi. Pazar 
günü ise Çanakkale Çevre Platformu’nun davetlisi olarak Çanakkale’ye gelen Yıldız Teknik Üniversitesi Öğretim 
Üyesi Prof. Dr. Beyza Üstün, Ege Üniversitesi Halk Sağlığı Anabilim Dalı Başkanı Prof. Dr. Ali Osman Karababa, 
Ziraat Mühendisleri Odası İstanbul Şube Başkanı Ahmet Atalık ile Prof. Dr. Doğan Kantarcı Bayramiç’in Evciler 
Köyü’ne giderek burada kadınlara yönelik bilgilendirme toplantısı gerçekleştirdiler. Bayramiç’in Evciler Köyü’nde 
gerçekleştirilen bilgilendirme toplantısında Muratlar, Kızılelma ve Karaköy’den gelen kadınlar da katıldı. 
  
Kazdağları gezildi 
Bilgilendirme toplantısına katılan Çanakkale Çevre Platformu üyeleri ve davetli akademisyenler, Pazar günü 
erken saatte gittikleri Bayramiç’te ilk olarak Çavuşlu Köyü’nde mola verdiler. Burada köylülerle bir süre sohbet 
eden heyet, maden arama çalışmaları ile ilgili bilgi paylaşımında bulunarak, mücadelenin yükseltilmesi 
çağrısında bulundular. Buradan hareket eden Çevre Platformu üyeleri ve akademisyenler, Ayazma'ya giderek 
bölgede inceleme gezisi yaptılar. Ayazma’nın atmosferinden büyülenen heyet üyeleri burada fotoğraflar 
çekilerek, “Altıncılar burayı görmemiş olamazlar. Buna nasıl izin verilir” diyerek tepki gösterdiler. 
  

 
  



“Size burada rahat yok” 
İnceleme gezisinin ardından Bayramiç’in Evciler Köyü’ne geçen heyet Evciler Düğün Salonu’ndaki toplantıya 
katıldı. Kadınlara özel yapılan bilgilendirme toplantısına katılımın ise oldukça yoğundu. Evciler, Kızılelma, 
Muratlar ve Karaköy’den gelen kadınların katıldığı ve deyim yerindeyse oturacak yer kalmadığı bilgilendirme 
toplantısının açılış konuşmasını Çanakkale Çevre Platformu Dönem Sözcüsü Hicri Nalbant yaptı. Nalbant, 
mücadelenin yüksek tutulması gerektiğini ifade ederek hukuki sürecin işlemeye devam ettiğini dile getirdi. 
Nalbant, kadınlara “Siz olunca her şey değişiyor. Erkekler olarak bizler elimizden gelen mücadeleyi yapıyoruz, 
ancak siz de işin içinde hem de bu kadar ilgiliyken bu mücadelenin başarıya ulaşmaması mümkün değil. Bu 
kadar kalabalık bir kadın kitlesine hitap etmeyi bir şans olarak değerlendiriyorum. Bölgemizi tehdit eden 
unsurlara karşı davalarımızı açıyoruz. Hukuki süreçlerimiz devam ediyor. Bugüne kadar 6 tane dava açtık. Daha 
da açacağız. Çanakkale Barosu ile birlikte çalışıyoruz. Siz, size söylenenlere inanmayın. Madenciler güçlü değil. 
Emin olun en korkak onlar. Çünkü onlar sizden korkuyor, halktan korkuyorlar. Yaptıkları işin kötü bir iş olduğunu 
bildikleri için korkuyorlar. Ben de onlara buradan sesleniyorum; sizi burada rahat ettirmeyeceğiz. Geldiğiniz gibi 
gideceksiniz” dedi. 
  

 
  
Ateş düştüğü yeri yakar 
ÇEP (Çevre Platformu) Dönem Sözcüsü Hicri Nalbant’ın ardından konuşma yapan Bayramiç Belediye Başkanı 
İsmail Sakin Tuncer ise “Pes etmeyeceğiz” dedi. Kurtuluş Savaşı’nı hatırlatan Tunçer, “Birinci Dünya Savaşı ve 
ardından Kurtuluş Savaşı’nı yaşadık. Biliyoruz. O dönem ülkemizi topla, tüfekle işgal etmek istemişlerdi. Başarılı 
olamadılar. Şimdi de şekil değiştirdiler. Artık askerleri ile gelmiyorlar. Başta türlü geliyorlar. Ülkemizi soymak 
istiyorlar. Başkaları hainlik yapabilir, ama biz pes etmeyeceğiz. Bugün dünya üzerinde çok fazla altın stoku var. 
Elzem bir ürün de değil. Sadece süs eşyası olarak kullanılan ve çok küçük bir bölümü tıpta kullanılan altın için 
burada bizim hayatımızı mahvedecekler. Uyanık olmalıyız, pes etmemeliyiz” dedi. 
  



 
  
“Madenciye verecek bir damla suyunuz yok” 
ÇOMÜ’de göreli Prof. Dr. Murat Türkeş, ise burada yaptığı konuşmasında bölgenin jeolojik yapısı ile ilgili bilgiler 
vererek, bölgede meydana gelebilecek bir deprem ve heyelanlar nedeni ile siyanür havuzundaki zehrin, bölge 
halkının üzerine geleceğini ifade etti. Türkeş, “Madenlerin kurulmak istendiği bölge Kuzey Anadolu Fay hattı ve 
uzantısı fay hatlarının üzerinde bulunuyor. Ayrıca sizler daha iyi bilirsiniz buralarda kış aylarında ve baharda 
yağmurlar nedeni ile heyelanlar olur. Diyelim ki engel olamadık ve altın madeni çıkarma çalışmaları başladı. 
Diyelim ki bir süre sonra deprem veya heyelan meydana geldi. Ne olacak? O atık havuzunda tutulan siyanür, 
tarlalarınızın üzerine, sizlerin üzerine gelecek. Bu bölgede yıllık yağış, tüketilen su miktarını bile karşılamamakta. 
Son iki üç yıldır yağış oluyor da biraz rahatladınız. Dört yıl öncesini hatırlayın. 2006-2007-2008 yıllarını hatırlayın. 
Nasıl kurak bir mevsim geçirdik. Sizin bu bölgedeki su size bile yetmiyor. Sizin su bilançonuza baktığımızda sizi 
zor idare ediyor. Bu suyu madenciye verecek misiniz?” dedi. Türkeş bu sorusuna “hayır” cevabı veren 
vatandaşlar alkışlarla madencileri protesto etti. 
  

 
  
“Cilt ve kanser hastalıkları yolda” 
Ege Üniversitesi Halk Sağlığı Anabilim Dalı Başkanı ve Ege ÇEP (Ege Çevre Platformu) Dönem Sözcüsü Prof. Dr. 
Ali Osman Karababa, altın madeni ve termik santral çalışmalarının başlaması halinde cilt hastalıkları ve kanser 
hastalığının bu bölgede yoğun bir şekilde görüleceğini ifade etti. Karababa, “Biraz önce bazı videolar izledik. 
Ülkemizin değişik yerlerinde termik ve altın madeni çalışmaları neticesinde zarar gören hayvanları gördük. 
Burada da aynı şeyler söz konusu olacak. Eğer engel olamazsak burada da doğum anomalileri göreceğiz. Biraz 
önce izlediğimiz koyunlar bunların habercisi. Yapılan çalışmalar neticesinde hava, su ve besin yoluyla alacağınız 
ağrı metaller, cilt hastalıkları, kanser ve doğumsal anomalilere neden olacaktır” dedi. 



  

 
  
“Boynumuzda büyük vebal var” 
İstanbul Ziraat Mühendisleri Odası Başkanı Ahmet Atalık ise bugün Çanakkale’ye tehdit eden HES, termik 
santral ve altın madenlerinin sadece bu bölgenin sorunu olmadığını ifade ederek, “Bu dert sadece sizin başınız 
da değil. Bu dert artık tüm Türkiye’nin başında. Kazdağları’nda, Munzur’da, Gerze’de, Muğla’da ve daha bir çok 
yerde. Buradan çıkardıkları altını 300 dolara kendi ülkelerine götürüp, bin 600 dolara bize geri satacaklar. 
Kazancı onlara 5 bacaklı koyunlar bize kalacak. Unutmayalım, çocuklarımızın, torunlarımızın, zehirli meyve ve 
sebze sattığımız tüm insanların vebali bize kalacak. Benim burada ne işim var? Ben İstanbul’da eşimi ve 
çocuklarımı bırakıp buraya geliyorum. Neden? Çünkü bana zehirli meyve ve sebze göndermeyin diye” dedi. 
  

 
  
“Siz istemezseniz yapamazlar” 
Yıldız Teknik Üniversitesi Öğretim Üyesi Prof. Dr. Beyza Üstün ise yaptığı konuşmasında çevre mücadelesinin 
aynı zamanda bir gelecek mücadelesi olduğunu, eğer bölge halkı başta kadınlar olarak istemezler ise bu 
felaketlerin yaşanmayacağını dile getirdi. Üstün, “Bu bölgede sulara düşecek kirlilik, sizin elmanıza, aşınıza, 
ekmeğinize düşecektir. Buraya dokundukları anda zehirlerini bırakmaya başlayacaklar. Buna izin vermeyin. 
Ülkemizde halkın izin vermediği hiç bir yatırımı yapamadılar” dedi. Prof. Dr. Üstün, 2000 yılında Romanya’da 
yaşanan, Tuna ve Tizsa nehirlerinde balık ölümlerine neden olan çevre felaketinden fotoğraflar göstererek bu 
felaketlerin Türkiye’de ve Çanakkale’de de yaşanabileceğini ifade etti. Üstün, “Bir yığın şirket burada para 



kazanırken, bize hastalığı doğaya da yok olmayı bırakacaklar. Evciler’de Kızılelma’da ve Bayramiç’te yer altı 
sularını parayla satın alacaklar. Ama sizler Muratlı’da ÇED’i yaptırmayanlarsınız, siz isterseniz onları buradan 
kovabilirsiniz” dedi. Altıncıların rüşvet verdiklerini ifade eden Üstün, “İyi bir şey yapsalar rüşvet vermezlerdi. 
Bugün sizin caminizi, yolunuzu, okulunuzu yapmaya hazırlar. Bunlar birer rüşvettir. Sakın almayın. Siz karşı 
durursanız bu köylere bile giremezler. Çocuklarınıza, eşlerinize iş vermeye hazırlar. Onların işlerini, paralarını 
almayın. Size kandırmalarına, sizi bölmelerine izin vermeyin. Unutmayın Gerze’de Tortum’da istediklerini 
yapamadılar. Halkın izin vermediği hiç bir yere giremediler. Kadınların direndiği hiç bir yere giremediler” dedi. 
  
Kadınlardan madenciye öfke 
Çevre Platformu üyeleri ile akademisyenlerin sunumlarından önce ve sonra tepkilerini dile getiren kadınlar, 
madenciyi bölgelerinde istemediklerini ifade ederek, “Doğamızı yok edecekler, hayvanlarımızı sakat 
bırakacaklar. Bizim rızamız yok” dediler. 
  
Çevre Platformu sunumunun öncesi ve sonrasında tepkilerini dile getiren Evciler, Kızılelma ve Karaköylü 
kadınlar, madenciyi bölgelerinde istemediklerini dile getirerek, “bizim onlara verecek bir damla suyumuz yok” 
dediler. Kadınlar, “biz sonuna kadar mücadele edeceğiz. Sizler de bizlerin yanında olun” diyerek ortam 
mücadele çağrısı yaptılar. 
  

 
  
“Bu kalabalık bizlere umut verdi” 
Çevre Platformu üyesi Filiz Ceylan Tekin ise kısa bir konuşma yaparak katılımcı kadınlara teşekkür etti. Tekin, 
“Yıllardır buralara aralıksız gelip gidiyoruz. 4 yıl önce Muratlı’da ÇED yapacaklarını buna izin vermemiz 
gerektiğini söyledik. Muratlı’da yapamadılar. Kızılelma, Evciler ve Karaköy kadınları geleceklerine sahip çıktılar. 
Bugün burası bu kadar kalabalık olduğu için bizler daha çok umutlandık, mutlu olduk. Biz sizlerin her zaman 
yanındayız. Yeter ki siz geleceğinize, çocuklarınıza, tarlalarına sahip çıkın” dedi. 
  
İşte kadınların o görüşleri; 
  



 
  
Hatice Karadeniz (Evciler): 
Başbakanın bizi duymasını istiyoruz. Elmalarımızdan biri yere düştüğünde içimiz sızlıyor. Biz madenciyi burada 
istemiyoruz. Bizim suyumuz bize kadar. Onlara verecek tek damla suyumuz yok. Doğamızı yok edecekler, 
hayvanlarımızı sakat bırakacaklar. Bizim rızamız yok. 
  

 
  
Zehra Aydın (Kızılelma): 
Suyu güzel, havası güzel diye köyümüze geri döndük. 5-6 yıl önce emekli olur olmaz köyümüzde yaşamaya 
başladık. Ancak bu madenciler yüzünden tadımız, tuzumuz kaçtı. Biz şimdi nereye gideceğiz? Rahat yaşamak için 
köyümüze geldik, burada da rahat vermediler. Biz ne yapacağız? 
  
Hanife Özyurt (Evciler): 
Dağlarımızı ellemesinler. Burası dünyanın ikinci oksijen üreten bölgesi. Biz burada altın madeni aranmasını ve 
çıkarılmasını istemiyoruz. Bizden uzak dursunlar. 
  



 
  
Şerife Aysal (Evciler): 
Burada doğamızı, hayvanlarımızı, ürünlerimizi zehirleyecek hiç bir çalışmayı istemiyoruz. Köyümüze gelirlerse 
köyümüzden kovarız. Çocuklarımızın zarar görmesini istemiyoruz. 
  



 
  
Ünzile Akbulut (Evciler): 
Bir keresinde gelmişler kahveye. Bizim haberimiz yoktu. Bizim haberimiz olsa onları bu köyden kovalardık. Biz 
istemiyoruz altıncısını madencisini. Gelmemeleri için her türlü şeyi yaparız. 
  



 
  
Sevim Ercan (Evciler): 
İstemiyoruz. Gelmesinler. Altın madenini bu bölgemi çıkarmasınlar. Bize boşverin nasıl olsa çıkaracaklar. Devlet 
bu dağları satmış diyorlar. Ama biz sonuna kadar direneceğiz. Yalan söylüyorlar bize. 
  

 
  
Gülsüm İnce (Evciler): 
Bu ormanları 70 sene boyunca biz koruduk. Onlar buraları yok etmek istiyor. Biz buna izin vermeyeceğiz. Onları 
buradan kovalayacağız. 
  
Hanife Dörtbaş (Evciler): 
2007 yılından bu yana altına karşı çıkıyorum. Her zaman ‘hayır’ diyoruz. Biz yavrularımızı askere yolluyoruz bu 
vatan için. Acaba onlar nöbet tutarken burayı yabancılar işgal etsin diye mi tutuyorlar. 
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“Dağları olduğu gibi yiyecekler” 
 
Çanakkale Çevre Platformu'nun yaşam alanlarına sahip çıkmak amacıyla düzenlediği Su Paneli'nde altıncıların ve 
termik santralcilerin hedefi haline gelen kentte oluşacak olan çevresel tahribatların su ve yaşam alanı üzerindeki 
etkilerine dikkat çekildi. 
 
Panelde yer alan tüm konuşmacıların ortak mesajı ise Çanakkale'de çok geç kalınmadan mücadeleye başlanması 
ve sermaye karşı-sında yaşam alanlarını savunmak için daha fazla bilinç ve güçlü duruş sergilenmesi gerektiği 
oldu. Çanakkale Çevre Paltformu Başkanı Hicri Nalbant, Çanakkale'nin altıncıların ve termikçilerin tehditi altında 
bulunduğunu ve bölgede yavaşlatılmış soykırım uygulanmak istendiğini belirterek; “Bu gidişe razı değiliz” dedi. 
  
“Yasa tam bir felaket” 
CHP Çanakkale Milletvekili Serdar Soydan ise, “Ülkemiz talanla karşı karşıya. Daha büyük bir felaket bizi 
bekliyor” diyerek önemli bir konuya değindi. Tabiat ve Biyolojik Çeşitlilik Koruma Yasası'nın bir felaket olduğunu 
kaydeden Soydan; “Biz bu yasanın geçmemesi için mücadele ediyoruz. Bu yasa tam bir felaket. Korunan alanları 
ortadan kaldırıyor” dedi. 
  
“Mücadele etmeye başlamalıyız” 
Yıldız Teknik Ünv. öğretim üyesi Prof. Dr. Beyza Üstün de saldırının çok yönlü oldu-ğunu söyledi. Çevre 
konusundaki mücadeleye her türlü desteğin verilmesi gerektiğini vurgulayan Üstün, su havzasında oluşan 
kirliliğe dikkat çekerek; “Kaynaklarımızı korumak için üzülmeyi bırakıp, mücadele etmeye başlamalıyız. HES için 



düğmeye bastılar. Su havzaları tehlike altında. Kirazlı'da, Ağı Dağı'nda altın, bakır arayanlar tehlike kıskacına 
aldılar. Dağları olduğu gibi yiyecekler” dedi. 
  

 
  
CHP Çanakkale Milletvekili Serdar Soydan ve Belediye Başkan Vekili Dr. Celal Karakaş'ın da katıldığı panelde 
panelistler bir yandan altıncıların, bir yandan termik santralcilerin hedefi haline gelen Çanakkale'de oluşacak 
olan çevresel tahribatların su ve yaşam alanı üzerindeki etkilerini paylaştı. Su Paneli'nde Yıldız Teknik Ünv. 
Öğretim Üyesi Prof. Dr. Beyza Üstün su havzaları, Ege Üniv. Halk Sağlığı Anabilim Dalı Bşk.Prof. Dr. Ali Osman 
Karababa halk sağlığı , Ziraat Mühendisleri Odası İstanbul Şb Bşk Ahmet Atalık tarımsal alan, Prof.Dr.Doğan 
Kantarcı orman alanları perspektifinden konuyu irdelerken tüm konuşmacıların ortak mesajı çok geç kalmadan 
mücadeleye başlanması gerektiği ve sermaye karşısında yaşam alanlarını savunmak için daha fazla bilinç ve 
güçlü duruş sergilenmesi gerektiği oldu. 
  

 
  
“Bu gidişe razı değiliz” 
Çanakkale Çevre Paltformu Başkanı Hicri Nalbant yaptığı konuşmada Çanakkale'nin altıncıların ve termikçilerin 
tehditi altında bulunduğunu ve bölgede yavaşlatılmış soykırım uygulanmak istendiğini belirterek: “Bizler bu 
gidişe razı değiliz. Bu ülke ve özellikle Çanakkale ağır bedeller ödenerek yurt edinilmiş yerlerdir. Altıncıların ve 
termikçilerin ellerini, kollarını sallaya sallaya çevreyi yok etmesine izin vermeyeceğiz. Onları rahat 
bırakmayacağız. 6 adet altın şirketine, 3 adet de termikçilere dava açtık. Sırada açılacak davalar var. Yasal yolları 



sonuna kadar deneyeceğiz, o da olmazsa yaramazlık yapma hakkımız saklı” diye konuşurken çevre mücadelesi 
boyunca her zaman Çevre Platformuna destek veren Çanakkale Belediyesi'ne teşekkür etti. 
  

 
  
“Sahip olunan değerlerin bir bir elden çıktığı fark ediliyor” 
CHP Çanakkale Milletvekili Serdar Soydan ise çevre mücadelesinde toprağın önemine değinerek kaybedilen her 
toprak parçasının yaşam alanını kısıtladığını belirtti. Soydan AKP döneminde yaşam alanlarını savunma 
mücadelesinin öne çıktığın ifade ederek, bunun nedeninin sahip olunan değerlerin birer, birer elden çıkmaya 
başlamasının farkedilmesi olduğunu söyledi. Soydan bir taraftdan altıncıların, bir taraftan termik santralcilerin 
tehditi altında kalındığını belirterek, ülke talanla karşı karşıya. Çevre karşıtlarının sahip olduklarının da gözlerini 
doyurmaya yetmediğini belirten Soydan: “Daha büyük bir felaket bizi bekliyor” dedi. Tabiat ve Biyolojik Çeşitlilik 
Koruma Yasası'nın komisyona geçtiğini ve mecliste çoğunluk faktörü nedeniyle kabul edilmesinin yaratacağı 
sonuçlara dikkat çeken Soydan: “Biz bu yasanın geçmemesi için mücadele ediyoruz. Ama AKP milletvekilleri 
otomatiğe bağlı oy kullanıyor. Kabulü durumunda önerge vereceğiz. Ama bu ahlaksız yasalar mecliste hep kayıt 
dışı zamanlarda, meclis tv yayında olmadığı zamanlarda geçiyor. Bunu hiçbir tv kanalı ya da gazetede 
göremiyorsunuz. Yazarsanız ya kapı dışı edilirsiniz, ya da Silivri'ye gönderilirsiniz. Bu yasa tam bir felaket. 
Korunan alanları ortadan kaldırıyor. Sit alanlarını etkiliyor. Türkiye'de korunan yerle yüzde 4, bu ortalama 
Avrupa'nın çok gerisinde. Biz hem koruyamıyoruz, hem de şimdiye kadar koruduklarımızı da riske atıyoruz. 
Çevreye duyarlı olmak ve çevreyi sahiplenmek sadece AKP'ye oy vermeyenler için önemli olmamalı, çevre 
konusunda herkes duyarlı olmalı, bu konu hepimizi etkiliyor” dedi. 
  
Yıldız Teknik Ünv. öğretim üyesi Prof. Dr. Beyza Üstün de saldırının çok yönlü olduğunu belirterek çevre 
konusundaki mücadeleye her türlü desteğin verilmesi gerektiğini söyledi. 
  



 
  
“Krizlerden sonra sermaye doğaya gözünü dikti” 
Üstün, konuyu su havzaları perspektifinden ele aldığını belirterek, hızlıca HES'lerin yapılmaya başlandığını, 
Kardeniz'den yükselen acı çığlıkların artık Kazdağları ve Bölgesi'nden de yükselmeye başladığını belirtti. 
Dünyadaki son krizlerden sonra sermayenin gözünü doğaya diktiğine dikkati çeken Üstün, suyun üzerinde 
oynanan oyunları anlattı. Su Konseylerinde suyun piyasa üzerinden adlandırıldığını ve o güç kesiminin şimdi 
Kazdağları'nı hedef aldığını söyleyen Üstün, Kazdağları'nın bütünleşik paylaşım riski ile karşı karşıya olduğunu 
kaydetti. Üstün: “Önceden suyu satıyorsunuz dediğimizde inanmıyorlardı. Dereleri şirketlere teslim ettiler. 
Suyun geçtiği alanlara dikkat etmediler. 49 yıllığına bu kaynakları şirketlere devrettiler. Enerji ihtiyacımız var 
dediler. Ama şimdi o yörelerde yaşayanlar bile bunun farkında ve vadilerine bu insanları sokmama mücadelesi 
veriyorlar” dedi. 
  
“Yasaları değiştiriyorlar” 
Üstün: “Bir bölgede termik santral varsa, yakınlarında mutlaka çimento fabrikası vardır. Çimento fabrikasının en 
önemli katkı maddesi küldür. Bunların olduğu yerde ormanlar daima tehlike altındadır. Termik santral ısısı için 
gerekli olan madde ithal kömür, ya da gazdır. Bunun haricinde limana ihtiyaç duyarlar. Termik santrallerin çok 
fazla suya ihtiyacı vardır. Onun için de deniz kıyısını tercih ederler. Denizden tonlarca suyu çekip, tuzundan 
arındırıp geriye salarlar. Bu da ekosistemde tuz dengesinin bozulmasına sebep olur. Deniz kıyısı olmazsa, güçlü 
bir yeraltı rezervine ya da baraja yakınlaşırlar. Onlar için tahribatın derecesi önemli değildir. Bu paydaşım 
örneğinde son zamanlarda gündeme gelen yer de Kazdağları'dır” dedi. Üstün: “Hazırlıkları tamamlıyorlar. 
Devlet, kamu ve özel sektör işbirliği ile şirketlerin korunan ve o bölgelere girmesine mani teşkil edecek yasaları 
ve koruma yasalarını değiştiriyorlar. Ormanla ilgili, mera ile ilgili kanunlarda engel teşkil eden kısımlarda 
düzenlemeler getiriyorlar. Su Kanun Tasarısını da meclise getirecekler. 49 yıllık protokol yerine lisans 
verecekler. Su kaynakları artık tapulu ve sahipli olacak. Kullanmak için kontör alacaksınız. Artık hiç tartışmasız 
hem enerjiyi, hem de suyu satacaklar. Karalar yetmedi, su havzaları yetmedi, dar geldi, o yüzden denizlere 1 mil 
yaklaşmaya çalışıyorlar. Kentsel Dönüşüm rantı adı altında inşaat artıklarını şaka gibi parklara, bahçelere 
gömüyorlar. Bir hafriyat, bir toprak derken şehirler yükseliyor. Torba yasaları geçirdiler. Üstün kamu yararı 
iddiasıyla ortaya çıkacaklar” şeklinde konuştu. 
  
“Dağları yiyecekler” 
Üstün siyanürle maden işletmeciliğinin tehlikelerine de değinerek, su havzasında oluşan kirliliğe dikkat çekti. 
Kaynaklarımızı korumak için üzülmeyi bırakıp, mücadele etmeye başlamalıyız. HES için düğmeye bastılar. Su 
havzaları tehlike altında. Kirazlı'da, Ağı Dağı'nda altın, bakır arayanlar tehlike kıskacına aldılar. Dağları olduğu 
gibi yiyecekler”dedi. CHP Milletvekili Serdar Soydan'a yasanın meclisten geçmemesi için partinizle ve bütün 
gücünüzle savaşın. Eğer bu dönemde bir şey yapamazsak, bir daha yapmamıza gerek kalmayacak. Ya şimdi 
yapacağız, ya da rahatımıza bakacağız” dedi. 
 


